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13.09.2024

Asia:  VN/2588/2024

Lausuntopyyntö: Arviomuistio kansallisen julkisten hankintojen tietovarannon 
perustamisesta ja ostolaskutietojen julkaisemisesta

Yleistä

Ovatko arviomuistion nykytilan kuvausta koskevat osiot oikeansuuntaisia ja riittävän kattavia? Olisiko 
nykytilan kuvausta syytä täydentää joillain näkökulmilla tai tarpeellisilla tiedoilla?

Arviointimuistion nykytilan kuvaus on pääosin nykytilaa vastaaava ja lähtökohtaisesti kattava. 
Erityisesti koko ostolaskudatan tarpeellisuutta julkaisuun tulisi arvioida kriittisesti ottaen huomioon 
hyödyt ja haitat. Erityisesti tulisi selvittää miten paljon ostolaskudatan julkaiseminen ja muut 
selvityksessä mainitut toimet  tulisi työllistämään hankintayksiköitä. Aiheutuuko esityksestä haittaa 
kilpailutuksille? Ja minkälaisia kustannuksia tästä HY:ille aiheutuu? 

Ovatko arviomuistioissa esitetyt toimenpiteet vaikutuksineen oikeansuuntaisia? Olisiko toimenpiteitä 
syytä täydentää joillakin näkökulmilla jatkovalmistelussa?

Hankintayksiköiltä tulisi selvittää kuinka paljon lisäresursseja ehdotus vaatii. Käytännön 
toimenpiteitä tulisi  kuvata paremmin. Mitä ja kenen erityisesti  on toimittava esityksen 
täyttämiseksi?  

Hankintatietovarannon soveltamisala ja säädösympäristö

Onko hankintatietovarannon perustamisen ja ylläpidon edellyttämät sääntelytarpeet tunnistettu 
kattavasti?

Käytännön toimet on kuvattava selkeämmin.  Mitä hankintalain säännösten lisäämistä esitys vaatii? 
Hankintamenettelyä on ollut tarkoitus ennemmin keventää kuin lisätä taakkaa. Monimutkaistaako 
esitys nyt hankintoja käytännössä?



Lausuntopalvelu.fi 2/3

Onko sellaisia hankintayksikköjä tai hankintoja, jotka erityisesti tulisi rajata tulevan hankintatietovarantoa 
koskevan sääntelyn ulkopuolelle tai toisaalta sisällyttää siihen?

  Mahdollisesti pelastustoimessa saattaa olla tällaisia, joita ei tulisi julkaista tai varautumiseen tai 
tietoturvaan liittyviä hankintoja, joiden osalta halutaan turvata hankintayksiköiden turvallisuus.

Lisäksi esim. vammaispalveluiden hankinnat, joita on suunnattu tietylle pienelle joukolle ja joiden 
osalta on mahdollisuus henkilön tunnistamiseen.  Lisäksi muut vastaavat sote-hankinnat, näihin 
liittyvän tunnistamisen vuoksi. 

Sisältävätkö hankintayksiköiden ostolaskutiedot henkilötietoja siinä määrin, että niiden käsittely saattaisi 
aiheuttaa EU:n yleisessä tietosuoja-asetuksessa tarkoitetun korkean riskin? Jos kyllä, yksilöi, millaisia 
henkilötietoja tai erityisiin henkilötietoryhmiin kuuluvia henkilötietoja hankintadata voi sisältää.

Kyllä  osa,  etenkin sote-palveluiden  laskutuksessa näkyy toisinaan palveluntuottajan vahingossa 
käyttämiä nimi ja henkilötunnuksia.  Tämä saattaa aiheuttaa valtavasti töitä, etenkin jos tiedot on 
poistettava manuaalisesti. Oletamme että laskujen liitteitä ei kuitenkaan julkaista. 

Mille organisaatioille tulisi säätää oikeus saada omien tehtäviensä kannalta välttämättömät tiedot 
hankintatietovarannosta salassapitosäännösten estämättä?

KKV:lle,  jos jollekin taholle on oikeudet  annettava.  

Hankintatietovarannon tietosisällöt

Puuttuuko hankintatietovarantoon kerättävien tietojen listauksesta joitakin olennaisia tietosisältöjä?

Käsityksemme mukaan lista on varsin kattava.  Katsomme että joitakin esityksessä mainittuja 
ehdotuksia voisi rajata pois laajan tietosisällön vuoksi.   Olennaisimmat tiedot kuten hintatiedot 
saattaisi olla riittävä.  Lisäksi rangaistavuutta tulisi harkita uudelleen ellei hankintayksiköiden 
resursseihin saada lähivuosina lisäystä. 

Puuttuuko toimenpiteistä jokin tietosisältöjä ja niiden hyödynnettävyyttä parantava toimenpide?

 Emme osaa sanoa. Esitys on mielestämme liiankin laaja. 

Seurataanko hankintayksikkösi hankintasopimusten käyttöä sopimuskauden aikana sopimusjärjestelmän 
avulla tai muutoin? Onko sopimustietojen keräämiselle esitettävä alustava siirtymäaika riittävä?

Keusotessa on sopimushallintajärjestelmä, jonne viedään kaikki hankintasopimukset. Sopimuksissa 
on yhteyshenkilö jonka tehtävänä on valvoa sopimusta. Muu seuranta on satunnaista ja 
tapauskohtaista, ja tehdään tarkoituksenmukaisella tavalla. 
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Siirtymäaika HVA:ille voi toteutua suunnitellussa aikataulussa,  mikäli resurssit ei vähene entisestään 
ja määrärahat tähän turvataan. 

Näettekö estettä kerätä rakenteisena datana tarjousten vertailuperusteita ja vertailuhintoja/laatupisteitä 
koskevia tietoja?

Tämä on hyvä ehdotus mutta se tulisi saada suoraan hankintajärjestelmästä ilman hankintayksikön 
toimia.  Tai mahdollisesti Hilman kautta tai muun valtiollisen toimijan kautta, jolla on riittävät 
resurssit ja osaaminen. Hankintayksiköille tämä olisi kohtuuton taakka.  Kyseessä on kuitenkin 
tietojohtaminen joka voitaisiin tehdä ylemmällä tasolla eikä ruohonjuuritason kentällä. 
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